



September 25, 2015

A report on an arrest and deportation carried out in Batey Libertad, Dominican Republic, on Wednesday, September 2, 2015. The name of the person deported has been changed to protect his identity.

To Whom it May Concern:

This report details an arrest and deportation carried out by Dominican Migration officials in Batey Libertad, Dominican Republic on Wednesday, September 2, 2015. All information presented here comes from the testimony of the man who was deported, Robert Estimé, who has lived in the Dominican Republic since 2000.

At around 6:00a.m on Wednesday, September 2, a truck carrying approximately twelve Dominican Department of Migration officials stopped along Autopista Duarte in the community of Batey Libertad. Following the Department of Migration truck was an unidentified truck transporting an unknown number of detained individuals.

Upon arriving to the community of Batey Libertad, the Migration officials encountered two men standing on the highway. There, the officials ordered the two men to produce their identity documents. One of the men, Robert Estimé, a Haitian resident of Batey Libertad since the year 2000, told the soldiers that he had registered in the National Regularization Plan (PNRE) in Mao, but that he did not have his receipt with him. Robert Estimé asked for permission to go to his house across the street to retrieve his registration receipt. The soldiers refused permission and took Estimé and the other gentleman, who did not have any form of documentation on hand or nearby, into custody.

After Mr. Estimé's arrest, the Dominican Migration convoy traveled for several hours, stopping to pick up suspected Haitian nationals along the way. They made several stops, including El Mamey (Los Hidalgos) and Puerto Plata, to arrest groups of people. When individuals attempted to flee, the officers did not pursue them. After arresting approximately 32 people, the Migration officials brought those in custody to a Migration facility in Santiago, where Mr. Estimé signed a "Registry of Deportation." The Migration officials then proceeded to take his photo and

thumbprint and asked him to provide his full name, parents' names, birthplace, and place of residence.

After processing the arrested men, Migration officials transported Robert Estimé along with 31 others from Santiago to the border town of Dajabón without stopping. In Dajabón, the Migration convoy stopped at a *fortaleza* (fort) to pick up approximately fifteen other men who had been detained there. During his detainment, Mr. Estimé witnessed no one being physically abused, and all detainees received food and water. At no point did Migration official solicit bribes from detainees in exchange for their release.

Once officials and detainees arrived at the border in Dajabón, the group waited for the Haitian authorities from across the border. When the Haitian officials arrived, the detained men ordered to form a line and were handed over to the Haitian authorities, who brought them to the Haitian Migration Office in Ouanaminthe, Haiti, where officials again took Estimé's photo and thumbprint and noted his full name, parents' names, birthplace, and place of residence.

After spending Wednesday night in the Haitian Migration facility in Ouanaminthe, Haiti, Mr. Estimé reentered the Dominican Republic undetected by Dominican authorities on Thursday, September 3rd. He paid a motorcycle taxi to take him from Dajabón to Santiago Rodriguez, and then he continued on foot from Santiago Rodriguez towards Batey Libertad. On Thursday, September 3, he spent the night along the route. On Friday morning, September 4, he continued on foot to Mao, where he paid another motorcycle taxi his last remaining money to bring him to Batey Libertad. He arrived back in Batey Libertad on Friday, September 4.

At the time of his arrest and deportation, Robert Estimé had registered in the National Regularization Plan for foreign nationals, and the Dominican government's Minister of Interior and Police's website indicated that the status of Mr. Estimé's application was "*En proceso de entrega*," which translates to "in the process of being delivered" and indicates that his application was successful. On September 2, Mr. Estimé had not yet received the identity card that would have protected him from being deported.



25 de septiembre del 2015

Un informe sobre un arresto y deportación realizados en Batey Libertad, República Dominicana, el miércoles 2 de septiembre de 2015. El nombre de la persona deportada ha sido cambiado para proteger su identidad.

A quien le incumba:

Este informe detalla un arresto y una deportación llevados a cabo por funcionarios de la Dirección General de Migración y Pasaportes el miércoles 2 de septiembre de 2015 en Batey Libertad, República Dominicana. Toda la información que se presenta en este informe proviene del testimonio del hombre que fue deportado, Robert Estimé, que ha vivido en el República Dominicana desde el año 2000.

Alrededor de las 6:00am del miércoles 2 de septiembre, un camión que transportaba aproximadamente 12 funcionarios de la Dirección General de Migración y Pasaportes se detuvo en la Autopista Duarte al lado de la comunidad de Batey Libertad. El camión de la Dirección General de Migración y Pasaportes iba seguido por un segundo camión que no tenía ninguna identificación y que transportaba a una cantidad indeterminada de individuos detenidos.

Al llegar a la comunidad de Batey Libertad, los funcionarios de la Dirección General de Migración y Pasaportes se toparon con dos hombres parados en la autopista. En ese momento, los funcionarios le dieron la orden a los dos hombres de presentar sus documentos de identificación. Uno de los hombres, Robert Estimé, un residente Haitiano de Batey Libertad desde el año 2000, le dijo a los soldados que él se había registrado en el Plan Nacional de Regularización (PNRE) en Mao, pero que no tenía su recibo en el momento. Robert Estimé pidió permiso para ir a su casa y buscar su recibo de registro. Los soldados le negaron el permiso y se llevaron al Sr. Estimé y al otro señor, que no tenía ningún tipo de documentación en su persona o cerca.

Después del arresto del Sr. Estimé, el transporte de la Dirección General de Migración y Pasaportes siguió manejando por varias horas, parando en el camino para arrestar a personas sospechadas de ser ciudadanos haitianos. Hicieron varias paradas incluyendo una en El Mamey (Los Hidalgos) y en Puerto Plata, para arrestar a grupos de personas. Cuando algunos individuos empezaron a huir, los funcionarios no hicieron ningún esfuerzo por detenerlos. Al haber

arrestado aproximadamente a 32 personas, los funcionarios de la Dirección General de Migración y Pasaportes los llevaron a un centro de detención en Santiago donde el Sr. Estimé firmó un “Registro de Deportación.” Luego, los funcionarios le tomaron una foto y las huellas y le pidieron su nombre completo, los nombres de su padres, su lugar de nacimiento y su lugar de residencia.

Luego de procesar a todos los individuos arrestados, los funcionarios de la Dirección General de Migración y Pasaportes transportaron al Sr. Estimé junto a 31 otras personas desde Santiago directamente hasta la ciudad fronteriza de Dajabón. En Dajabón, el camión de la Dirección General de Migración y Pasaportes se detuvo frente a una fortaleza para recoger a aproximadamente 15 pasajeros más que estaban detenidos ahí. Durante su arresto, el Sr. Estimé no vio ningún tipo de abuso físico y todos los individuos detenidos recibieron agua y comida. Los funcionarios de la Dirección General de Migración y Pasaportes no pidieron dinero a cambio de dejarlos libres.

Al llegar a la frontera en Dajabón, los funcionarios y los detenidos esperaron a las autoridades haitianas del otro lado de la frontera. Cuando los funcionarios haitianos llegaron, los detenidos fueron ordenados a hacer una fila y fueron pasados a las autoridades haitianas quienes los llevaron a la Oficina de Inmigración Haitiana en Ouanaminthe, Haití, donde los funcionarios le tomaron una foto y las huellas al Sr. Estimé y le pidieron su nombre completo, los nombres de su padres, su lugar de nacimiento y su lugar de residencia.

Después de pasar la noche del miércoles en la Oficina de Inmigración Haitiana en Ouanaminthe, Haití, el Sr. Estimé cruzó la frontera hacia la República Dominicana sin ser detectado por las autoridades el jueves 3 de septiembre. Él le pagó a un moto-concho para que lo llevara de Dajabón hasta Santiago Rodríguez, y luego continuó a pie de Santiago Rodríguez en dirección a Batey Libertad. El Sr. Estimé pasó la noche del jueves 3 de septiembre en el camino. Durante la mañana del viernes 4 de septiembre llegó caminando hasta Mao donde le pagó a otro moto-concho lo que le quedaba de dinero para que lo llevara a Batey Libertad. Llegó a Batey Libertad el viernes 4 de septiembre.

En el momento de su arresto y deportación, el Sr. Estimé ya se había registrado en el Plan Nacional de Regularización para ciudadanos extranjeros, y la página web del Ministerio del Interior y Policía indicaba que el estado de la aplicación del Sr. Estimé estaba “*En proceso de entrega,*” comprobando que la aplicación se había transmitido exitosamente. En la fecha del 2 de septiembre, el Sr. Estimé aún no había recibido su carnet de identificación que lo hubiese protegido de ser deportado.